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Oktyabrın 30-da Bakı-Tbilisi- 
Qars dəmir yolunun açılışı müna-
sibətilə Bakı Beynəlxalq Dəniz 
Ti carət Limanında təntənəli məra-
sim keçirilib.
Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyev, birinci xa-
nım Mehriban Əliyeva, Türkiyə 
Respublikasının Prezidenti Rəcəb 
Tayyib Ərdoğan və xanımı Əminə 
Ərdoğan, Qazaxıstan Respubli-
kasının Baş naziri Bakıtjan Saqin-
tayev, Gürcüstanın Baş naziri 
Giorgi Kvirikaşvili, Özbəkistan 
Res publikasının Baş naziri Abdul-
la Aripov, həmçinin Tacikistan və 
Türk mənistan respublikalarından 
nümayəndə heyətləri mərasimdə 
iştirak ediblər.
Azərbaycan Respublikasının Pre
zidenti İlham Əliyev açılış məra
simində çıxış etdi.
O, demişdir: - Mən sizin hamını-
zı səmimiyyətlə salamlayıram və 
Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolunun 
açılışı münasibətilə ürəkdən təb-
rik edirəm. Bugünkü təntənəli mə-
rasimdə qardaş, dost ölkələrdən 
qonaqlar gəlmişlər. Mən xüsusilə 
bu gün Türkiyə Prezidenti Rəcəb 
Tayyib Ərdoğanı, Gürcüstanın, 
Qazaxıstanın, Özbəkistanın Baş 
nazirlərini, Tacikistanın, Türkmə-
nistanın nazirlərini salamlayıram 
və bu mərasimdə iştirak etdiklə-
rinə görə onlara dərin təşəkkürü-
mü bildirirəm.
Əziz qonaqlar, sizin bu gün bu 
mərasimdə iştirakınız Bakı-Tbili-
si-Qars dəmir yolunun əhəmiyyə-
tini bir daha əyani şəkildə göstərir. 
Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolu ta-
rixi layihədir, strateji əhəmiyyət-
li layihədir. Bu yolun uzunluğu 
təxminən 850 kilometrdir, onun 
da 504 kilometri Azərbaycan əra-
zisindən keçir. Bakı-Tbilisi-Qars 
dəmir yolu Avropanı Asiya ilə bir-
ləşdirən ən qısa və etibarlı yoldur. 
Bu yol vasitəsilə birinci mərhələdə 
5 milyon ton, ondan sonrakı mər-
hələdə 17 milyon ton, ondan sonra 
isə daha böyük həcmdə yüklərin 
daşınması nəzərdə tutulur. Bir 
sözlə, Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolu 
Avrasiyanın nəqliyyat xəritəsinin 
önəmli hissəsinə çevrilir. Bu yolun 
fəaliyyəti nəticəsində yol boyunca 
yerləşən ölkələr arasındakı ticarət 
dövriyyəsi və qarşılıqlı sərmayə 
qoyuluşu artacaq. Bu yoldan isti-
fadə edən bütün ölkələr arasında-
kı əməkdaşlıq dərinləşəcək. Bu yol 
sabitliyə və təhlükəsizliyə xidmət 
göstərəcək. Bu yolun istifadəsi za-
manı əminəm ki, turizmin inkişafı 
da geniş vüsət alacaq, turistlərin 
sayı artacaq. Təbii ki, Bakı-Tbi-
lisi-Qars dəmir yolunun uğurlu 
fəaliyyəti ölkələrimizin geosiyasi 
əhəmiyyətini artıracaq və bizim 
üçün əlavə imkanlar yaradacaq.
Biznesin inkişafı, qarşılıqlı faydalı 
əməkdaşlıq üçün Bakı-Tbilisi-Qars 
dəmir yolunun çox böyük əhəmiy-
yəti var. Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 

yolunun tikintisi ilə bağlı anlaşma 
Gürcüstanda imzalanmışdır, on-
dan sonra Türkiyədə təməlqoyma 
mərasimi keçirilmiş dir və nəhayət, 
bu gün biz Azərbaycanda, bura-
da, Ələtdə bu yo lun açılışını qeyd 
edirik. Bu yolun tikintisi Azərbay-
can-Gürcüstan-Türkiyə arasındakı 
dostluğun, qar daşlığın nəticəsidir. 
Üç ölkə bü tün sahələrdə uğur-
la əməkdaşlıq edirlər, bir-birini 
dəstəkləyirlər, ölkələrimiz, xalq-
larımız üçün önəmli olan, dünya 
üçün önəmli olan layihələri icra 
edirlər. Bakı- Tbilisi-Qars bu la-

yihələrin arasında öz layiqli yerini 
tutmuş bir layihədir.
Ondan əvvəlki dövrdə biz böyük 
tarixi əhəmiyyətə malik olan Ba-
kı-Tbilisi-Ceyhan neft kəmərinin 
açılışını bərabər qeyd etmişdik. 
Ceyhan şəhərində o təntənəli mə-
ra sim mənim xatirimdədir, 2006-
cı ildə əziz qardaşım Prezident 
Ər doğanla birlikdə o kəməri aç-
mışdıq. Bakı-Tbilisi-Ceyhan neft 
kəməri Xəzər dənizini Aralıq də-
nizi ilə birləşdirən böyük bir inf-
rastruktur layihəsidir və bu gün 
bu kəmərlə, eyni zamanda, Xəzə-
rin şərq hissəsindən də neft nəql 
edilir. Yəni, bizim ölkələrimiz, 
eyni zamanda, başqa ölkələr üçün 
də tranzit imkanları təmin edib-
lər. Ondan bir il sonra - 2007-ci 
ildə Bakı-Tbilisi-Ərzurum kəmə-
ri yenə də Azərbaycan-Gürcüs-
tan-Türkiyə arasındakı əmək-
daşlıq hesabına inşa edilmişdir. 
Bu layihə də həm Azərbaycanın, 
həm Gürcüstanın, həm Türkiyə-
nin enerji təhlükəsizliyini təmin 
edir və 10 ildir ki, uğurla fəaliyyət 
göstərir. Üç ölkə, eyni zamanda, 
öz elektrik xətlərini birləşdirmiş 
və bu gün bu sahədə də əmək-
daşlıq uğurla inkişaf edir. Təbii 
ki, dünya miqyaslı, Avropanın ən 
böyük infrastruktur layihələrin-
dən biri olan Cənub Qaz Dəhlizi 
də məhz Azərbaycan, Gürcüstan, 
Türkiyənin və digər ölkələrin bir-
gə fəaliyyəti nəticəsində yaradılır. 

Bu layihənin icrası uğurla gedir. 
Bildiyiniz kimi, Cənub Qaz Dəh-
lizinin 4 hissəsi var. “Şahdəniz-2” 
layihəsi 98 faiz icra edilib. Cənubi 
Qafqaz kəməri Azərbaycanı Gür-
cüstanla birləşdirən qaz xəttidir, 
orada icra səviyyəsi 99 faizdir. Cə-
nub Qaz Dəhlizinin əsas hissəsini 
təşkil edən TANAP layihəsinin 
də icrası 84 faiz səviyyəsindədir. 
TAP layihəsinin icrası isə təqribən 
60 faizə yaxındır. Yəni, Bakı-Tbi-
lisi-Qars dəmir yolu da əvvəl icra 
edilmiş layihələrin əsasında ya-
radılıb. Təbii ki, əgər biz əvvəlki 

dövrlərdə enerji, neft-qaz sahə-
sində bu nəhəng, böyük miqyaslı 
layihələri icra etməsəydik, bu gün 
Bakı-Tbilisi-Qars haqqında ancaq 
danışa bilərdik.
Onu da qeyd etməliyəm ki, bir 
çoxları, xüsusilə bəzi xarici dairələr 
Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolunun ti-
kintisinə inanmırdılar. Hesab edir-
dilər ki, bunun reallaşması müm-
kün deyil, bunun reallaşması üçün 
lazım olan texniki imkanlar və 
maliyyə vəsaiti imkan verməyəcək 
ki, bu layihə gerçəkləşdirilsin. An-
caq üç ölkə göstərdi və sübut etdi 
ki, bu, mümkündür. Bizim güclü 
iradəmiz, qarşılıqlı dəstək, bir-biri-
mizə inam olan yerdə bütün işləri 
görmək mümkündür. Bakı-Tbi-
lisi-Qars dəmir yolunun tikintisi 
bunun əyani misalıdır. Əminəm 
ki, regional əməkdaşlığa ən böyük 
töhfə verən ölkələr - Azərbaycan, 
Gürcüstan və Türkiyə bundan 
sonra da daim bir yerdə olacaq-
lar, bir-birini dəstəkləyəcəklər. Ba-
kı-Tbilisi-Qars dəmir yolu layihəsi 
kimi nəhəng layihələr bizim bir-
liyimizi, dostluğumuzu daha da 
möhkəmləndirir.
Bu dəmir yolu layihəsinə Orta Asi-
ya ölkələri, o cümlədən Qazaxıs-
tan böyük maraq göstərir. Həmin 
ölkələrdən gəlmiş nümayəndə 
heyətlərinin, yüksək vəzifəli şəxs-
lərin bu mərasimdə iştirakı bunu 
əyani şəkildə göstərir. Biz əminik 
ki, yüklərin daşınması istiqamə-

tində əlavə imkanlar yaranacaq 
və bizim ölkələrimizin Orta Asi-
ya ölkələri ilə ənənəvi dostluq 
əlaqələri də bu dəmir yolu vasitə-
silə möhkəmləndiriləcək. Avropa 
üçün bu yolun böyük əhəmiyyəti 
var. Azərbaycan bir neçə Avropa 
ölkəsi ilə artıq müvafiq danışıqlar 
aparmışdır. Avropa ölkələri də bu 
yolun tikintisinə çox böyük maraq 
göstərirlər.
Onu da qeyd etməliyəm ki, Azər-
baycan, eyni zamanda, Şimal- 
Cənub nəqliyyat dəhlizinin yara-
dıl ması istiqamətində önəmli 
ad  dımlar atır. Azərbaycan ərazi-
sində Şimal-Cənub dəmir yolu la-
yihəsi ilə bağlı bütün işlər tamam-
lanıb, yəni, bütün infrastruktur 
hazırdır. Eyni zamanda, Azərbay-
can digər ölkələrdə infrastruktu-
run yaradılması ilə bağlı öz texni-
ki və maliyyə imkanlarını ortaya 
qoyur. Biz indi Şimal-Cənub və 
Bakı-Tbilisi-Qars nəqliyyat dəhliz-
lərinin inteqrasiyası istiqamətində 
işləyirik, çalışırıq və hesab edirəm 

ki, bu, mümkündür. Əminəm 
ki, gələcəkdə Şimal-Qərb və Cə-
nub-Qərb nəqliyyat yolları istifa-
dəyə veriləcəkdir. Bu iki nəhəng 
layihə bir çox böyük ölkələri bir-
ləşdirəcək.
Bakı-Tbilisi-Qars tarixi İpək Yolu-
nun bir hissəsinin bərpası demək-
dir və bundan Çin, Qazaxıstan, 
Orta Asiya, Azərbaycan, Gürcüs-
tan, Türkiyə, Avropa ölkələri isti-
fadə edəcəklər. Şimal-Cənub nəq-
liyyat dəhlizi Hindistan, Pakistan, 
İran, Azərbaycan, Rusiya və Avro-
pa ölkələrini birləşdirəcək. Azər-
baycan hər iki layihədə fəal işti-
rakçıdır və öz maliyyə resurslarını 
ortaya qoyan ölkədir.
Bütövlükdə deyə bilərəm ki, Azər-
baycan nəqliyyat sektoruna çox 
böyük önəm verir. Azərbaycan-
da bu sahəyə çox böyük sərmayə 
qoyulur. 2004-cü ildən bu günə 
qədər Azərbaycanda 11 min kilo-
metr avtomobil yolu tikilmişdir, 6 
beynəlxalq hava limanı istifadəyə 
verilmişdir. Bu gün Azərbayca-
nın çox böyük yük təyyarəsi parkı 
var. Azərbaycanda 20-yə yaxın iri 
yük təyyarəsi fəaliyyət göstərir. 
Azərbaycanın Xəzər dənizində ən 
böyük dəniz donanması var – 270 
gəmidən ibarət donanma Xəzər-
də yükdaşımalarının təşkili üçün 
xüsusi rol oynayır. Azərbaycanda 
bir neçə il bundan əvvəl böyük gə-
miqayırma zavodu tikilmişdir. Bu 
zavod bütün növ gəmiləri istehsal 

edir. Gələcəkdə Xəzərdə yükdaşı-
maların gözlənilən artımı ilə bağlı 
bu zavod daha böyük həcmlə iş-
ləyəcək. Əlbəttə ki, nəqliyyat inf-
rastrukturumuzun önəmli hissəsi 
bax, bu gün burada toplaşdığımız 
Ələt Beynəlxalq Dəniz Ticarət 
Limanıdır. Bu limanın tikintisi 
uğurla gedir, artıq liman fəaliyyət 
göstərir. Ancaq limanın birinci fa-
zasının istismara verilməsi gələn 
ilin ortalarında nəzərdə tutulur. 
Ondan sonra ildə 15 milyon ton 
yük və 100 min konteyner bu li-
mandan keçəcək. İkinci mərhələ-
sinin başa çatması nəticəsində isə 
Ələt limanının imkanları 25 mil-
yon ton yükə və 1 milyon kontey-
nerə bərabər olacaq. Yəni, son illər 
ərzində Azərbaycanda nəqliyyat 
sektoruna qoyulan sərmayə artıq 
çox güclü infrastruktura gətirib 
çıxarıb. Bu infrastruktur həm ölkə-
miz, həm bölgə və həm də dünya 
üçün böyük əhəmiyyət kəsb edir.
Bir daha qeyd etmək istəyirəm ki, 
Bakı-Tbilisi-Qars tarixi layihədir, 

qlobal layihədir. Bu layihə ölkələri 
bir-birinə daha yaxın edəcək. Bu 
layihə bölgədə sabitliyin, təhlükə-
sizliyin təminatı işində öz rolunu 
oynayacaq. Bu layihə bizim iqti-
sadi imkanlarımızı artıracaq və 
biz böyük vəsait əldə edəcəyik. 
Əlbəttə, bir daha demək istəyirəm 
ki, bu layihənin həyata keçirilməsi 
ancaq Azərbaycan, Gürcüstan və 
Türkiyənin birgə səyləri hesabına 
mümkün olmuşdur. Biz heç bir 
yerdən heç bir yardım, heç bir kre-
dit almadıq, öz daxili imkanları-
mız hesabına bu yolu tikdik və bu 
gün istifadəyə veririk.
Əziz dostlar, bu gözəl tarixi ha-
disə münasibətilə sizi bir daha 
təbrik etmək istəyirəm. Əminəm 
ki, Bakı-Tbilisi-Qars yolu həmişə 
açıq olacaq. Sağ olun.

* * * * 
Mərasimdə Gürcüstanın Baş na
ziri Giorgi Kvirikaşvili, Qazaxıs
tan Respublikasının Baş naziri 
Bakıtjan Saqintayev və Özbəkis
tan Respublikasının Baş naziri 
Abdulla Aripov çıxış etmişlər.

* * * * 
Çıxışlardan sonra Türkiyənin Baş 
naziri Binəli Yıldırımın müraciəti 
oxunmuşdur.
Türkiyə Respublikasının Preziden-
ti Rəcəb Tayyib Ərdoğan mərasim-
də çıxış etmişdir. O, demişdir:
- Bu gün yaşadığımız dövrlə ya-
naşı, gələcəyimiz üçün də çox mü-
hüm addım atırıq. Bu mərasimlə 

Asiyanı, Avropanı və Afrikanı 
bir-biri ilə birləşdirmək məqsədilə 
başladılan yeni “İpək Yolu” təşəb-
büsünün vəsilələrindən birini is-
tifadəyə veririk. Bakı-Tbilisi-Qars 
dəmir yolunda ilk səfərin reallaş-
ması ilə “Orta dəhliz” layihəsinin 
ən önəmli mərhələsi başa çatdı-
rılmış olur. Beləliklə, Londondan 
Çinə birbaşa dəmir yolu xəttinin 
qurulduğunu da bəyan edirik.
Qətiyyətimizin və uzaqgörənli-
yimizin əsəri olan bu layihə ha-
mımızın birgə uğurudur. Azər-
baycanlı qardaşlarım “Zəhmətlə 
yeyilən acı soğan minnətlə yeyilən 
baldan şirindir” deyirlər. Məhz 
bu baxımdan bu layihə zəhmətlə, 
fədakarlıqla, alın təri ilə reallaşdı-
rıldığı üçün həqiqətən çox önəmli-
dir. Ölkəm və xalqım adından la-
yihənin bütün bölgəmiz və bütün 
xalqlarımız üçün xeyirli olmasını 
Allahdan arzu edirəm.
Dəyərli qardaşlarım, biz dünyanın 
qəlbi olan, son dərəcə strateji coğ-
rafiyada yaşayırıq. Regionumuz 
nəqliyyatdan ticarətə, turizmdən 
enerjiyə qədər böyük potensiala 
malikdir. Türkiyə, xüsusilə son 15 
ildə yatırdığımız sərmayələrlə bu 
potensialı həyata keçirməyə çalı-
şır. Bu günədək Bakı-Tbilisi-Qars 
dəmir yolu layihəsinin davamı 
olaraq, bir çox xidməti xalqımı-
zın istifadəsinə verdik. “Marma-
ray” sürətli qatar xətlərinin inşası, 
mövcud dəmir yolu xətlərinin ye-
nilənməsi, İstanbulda inşa etdiyi-
miz və üzərindən dəmir yolu xət-
tinin də keçəcəyi üçüncü körpü bu 
layihələrdən bəziləridir. Yatırdı-
ğımız bu sərmayələrlə Bakı-Tbili-
si-Qars dəmir yolu layihəsinin üs-
tünlüyünü və cəlbediciliyini daha 
da artırdıq. Azərbaycanın Ələt li-
manı ilə də yalnız üç ölkəni deyil, 
bütün Orta Asiya respublikaları-
nı Qərb nəqliyyat marşrutları ilə 
birləşdiririk. Eyni qaydada Türk-
mənbaşı limanı vasitəsilə Türkmə-
nistanın, Aktau limanı vasitəsilə 
Qazaxıstanın Avropaya çıxışını 
təmin edirik. Bakı-Tbilisi-Qars 
dəmir yolu xətti 1 milyon sərnişin 
və 6,5 milyon ton yükdaşıma qa-
biliyyətinə malik olacaq. Bu dəmir 
yolu xəttinin daşıma imkanları 
2034-cü ildə isə 3 milyon sərnişin, 
17 milyon ton yükə çatacaq. Təbii 
ki, bu, yükdaşımalarda xərcləri 
ciddi şəkildə azaldacaq.
Layihənin əhəmiyyəti tarixi İpək 
Yolu üzərində vaxt və məsafə 
baxımından nəqliyyatçılarımız 
üçün ən sərfəli imkanları təqdim 
etməsindədir. Sürətli qatar xətlə-
rimizin hamısının istifadəyə ve-
rilməsindən sonra Çindən gələn 
yük Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolu 
layihəsi sayəsində “Orta dəhliz” 
vasitəsilə 12-15 gündə Avropa İt-
tifaqı ölkələrinə çatacaq. Hazırda 
Çindən Avropaya gedən yükün 
həcmi 240 milyon tondan çoxdur. 
Ölkələrimizdən keçən “Orta dəh-
liz”lə bu yükün 10 faizi daşınacağı 
halda, bu, 24 milyon ton əlavə yük 
daşınması deməkdir.
Hörmətli qonaqlar, əlbəttə, belə bir 
yolun regionumuza faydası yalnız 
iqtisadi cəhətdən olmayacaq. La-
yihə siyasi cəhətdən sülh, təhlükə-
sizlik və sabitlik, sosial baxımdan 
rifah gətirəcək, yük və sərnişin da-
şınması ilə yanaşı, məlumat mü-
badiləsi ilə də ölkələrimizin qlobal 
inkişafına töhfə verəcək.


